الملخص

تمثل مسألة توحيد ألمانيا منذ انتهاء الحرب العالمية الثانية العنصر الأساس في السياسة الدولية بين الولايات المتحدة والاتحاد السوفيتي في أوربا، فلم تكن هزيمة ألمانيا في الحرب نهاية المطاف ووضع حد للمشكلات الدولية، ولكنها كانت في الواقع بداية الطريق نحو مشكلة أوربية جديدة ظهرت بسبب التقسيم الذي طبق على الأراضي الألمانية. ونجمت عن هذه المشكلة مشكلة أخرى، هي مسألة براين المقسمة بين الشرق والغرب، إذ قسمت براين إلى أربعة أجزاء، تسيطر عليها الدولُ المنتصرة في الحرب وهي الولايات المتحدة والاتحاد السوفيتي وبريطانيا وفرنسا، وعملياً قسمت برلين إلى الجزء الغربي الذي أصبح ضمن دولة ألمانيا الغربية والجزء الشرقي ضمن دولة ألمانيا الشرقية التابعة للاتحاد السوفيتي. وتعد أزمة برلين من أخطر الأزمات التي أججت الحرب الباردة بعد الحرب العالمية الثانية، إذ أسهم وضعها الشاذ على الخريطة السياسية الدولية في مواجهات عديدة بين حلفاء الحرب للمدة 1958-1961 . تألفت هذه الدراسة من خمسة فصول ومقدمة وخاتمة وملاحق ، سلط الفصل الأول الضوء على موقف الولايات المتحدة و الاتحاد السوفيتي من القضية الألمانية 1943-1958 و در س الفصل الثاني بدء أز مة بر لين وتطورها منذ عام 1958. إما الفصل الثالث فقد ركز على مساعى الولايات المتحدة والاتحاد السوفيتي لتسوية أزمة برلين منذ عام 1959، وخصص الفصل الرابع للحديث عن إخفاق محاولات التقارب الأمريكي-السوفيتي بعد مؤتمر جنيف منذ 10 آب 1959. وخصص الفصل الأخير (الخامس) للحديث عن تفاقم أزمة برلين، وكيف وصلت تلك الأزمة إلى ذروتها في 13 آب 1961 بعد أن سد الحد بين القطاعات السوفيتية في برلين والقطاعات الغربية الثلاثة، وبدأت سلطات ألمانيا الشرقية ببناء جدار جهز بالأسلاك الشائكة. أما الخاتمة، فخصصت للنتائج التي توصل إلبها الباحث

Abstract

The question of the unification of Germany since the end of World War II, the main element in international politics between the United States and the Soviet Union in Europe, was not the defeat of Germany in the war and eventually put an end to international problems, but it was in fact the beginning of the way the problem of European new emerged because of the partition plate on German territory. The result of this problem, another problem is the question of divided Berlin between East and West, as the divided Berlin into four parts, controlled by the victors in the war the United States and the Soviet Union, Britain, France, and practically divided Berlin to the western part, which has become within the State of West Germany and the eastern part within the State of East Germany to the Soviet Union. The Berlin crisis of the gravest crises that fueled the Cold War after World War II, as the shares and the abnormal position on the map in the international political confrontations between the many allies of war, for the period 1958-1961. This study consisted of five chapters and an introduction and a conclusion and annexes, the first chapter shed light on the position of the United States and the Soviet Union from 1943-1958 and the German case study chapter start of the second Berlin crisis and its development since 1958. The third chapter is focused on the efforts of the United States and the Soviet Union to settle the crisis in Berlin since 1959, and devoted the fourth chapter to talk about the failure of attempts at rapprochement U.S. - Soviet after the

Geneva conference since August 10, 1959. And devoted the last chapter (V) to talk about the aggravation of the Berlin crisis, and how it reached that crisis to a head on 13 August 1961 after the bridge the boundary between sectors Soviet Berlin sectors, the three western, and authorities began East Germany built a wall equipped with barbed wire. The conclusion, to put aside the findings of the researcher.